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عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: هم از 
لحاظ منطق اقتصادی و هم از لحاظ سیاســت های 
جمعیتی توسعه صنعت و کشاورزی و به دنبال آن تثبیت 
جمعیت جدید باید در کنار دریاها بوده و انتقال آب به 

فلات مرکزی چندان سازگار با منطق نیست.
مهدی طغیانی با اشاره به طرح های مطروحه در خصوص انتقال 
آب از خلیج فارس و دریای عمان، بیان کرد: در خصوص طرح های 
انتقال آب از دریا یک نکته مهم وجود دارد و ان هم این است که 
باید از لحاظ اقتصادی به صرفه باشد تا اجرایی شود چراکه دولت 
هزینه آنها را نمی پردازد و عمدتا از سوی بخش خصوصی انجام می 
شود. حال سوال این است که در چه حوزه هایی انتقال آب برای ما 

مقرون به صرفه است.
وی در ادامه اظهار کرد: آیا در حوزه کشــاورزی برای ما به صرفه 
اســت که آب دریا را شیرین کرده و پس از طی مسافت طولانی 
انتقال دهیم تا کشاورزی انجام شود. در این حوزه بعید است. اما برای 
حوزه صنعت می تواند مقرون به صرفه باشد اما باید توسط صنایعی 
انجام شــود که برای آنان مقرون به صرفه باشد. اما نکته دیگری 
که وجود دارد این اســت که با انتقال آب و رونق صنعت ما نیروی 
انسانی را در یک منطقه جذب کرده که سکونت آنها نیز با افزایش 
مصرف آب شرب همراه است. به عبارت دیگر در کنار توسعه صنعت 
مصارف شرب نیز افزایش می یابد. آیا منابع ما در نقاط مرکزی و در 
جاهایی که با بحران آب مواجه هستیم کفاف تامین آب شرب این 

افراد را خواهد داد یا خیر.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: از 
سوی دیگر سیاست های جمعیتی ما تاکید دارد تا استقرار جمعیت 
جدید در حاشــیه دریاها و مرزها و خارج از محدوده مرکزی کشور 
باشد. فلذا توسعه صنایع آب بر هم باید در حاشیه دریاها اتفاق بیفتد. 
انتقال آب با طی کیلومترها به مرکز کشور ولو اینکه صرفه هم داشته 

باشد؛ با سیاست های جمعیتی ما سازگار نیست.
وی در ادامه تاکید کرد: در مجموع برای تامین آب صنایع موجود 
می توان انتقال آب را اجرایی کرد ولی توسعه صنایع و کشاورزی را 
باید در مناطقی معطوف کنیم که در جوار آب و دریا هستند چه از 
نظر منطق اقتصادی و چه از نظر انطباق با سیاست های جمعیتی 

این امر منطقی تر است.

یحیی آل اسحاق، کارشــناس اقتصادی گفت: امکان 
دستیابی به 300 میلیارد دلار صادرات به کشورهای منطقه 

با حذف بورکراسی و مشکلات وجود دارد.
یحیی آل اسحاق درباره وضعیت تجارت خارجی کشور در سال 1400، 
گفت: براســاس آمار و ارقام اعلام شده، رشد تجارت خارجی ما کاملا 
محسوس است، اما مساله این است که تجارت خارجی در کشور هنوز 
جایگاه خود را پیدا نکرده است و با وجود تمام تغییراتی که در این چند 
ماه اخیر شــاهد آن بوده ایم، فاصله طولانی با جایگاه و ظرفیت اصلی 

خود دارد. 
این کارشــناس اقتصادی افزود: این مســاله نیز ناشی از طرز فکر، 
رویکرد و باورها است که هنوز تجارت خارجی جایگاه خود را در نظام 
تصمیم گیری و تصمیم سازی پیدا نکرده است، ضمن اینکه نگاه سنتی 
و غلطی درباره تجارت خارجی وجود دارد که امر تجارت را در اذهان به 

عنوان یک کار غیرمولد شناخته شده است. 
وزیر اسبق بازرگانی با تاکید بر اینکه امنیت ما در منطقه و جهان رابطه 
تنگاتنگی با تجــارت خارجی ما دارد، گفت: ابزارهایی که  در جنگ ها 
علیه کشورهای مختلف استفاده می شود، ابزارهای اقتصادی است، مانند 
تحریم، بستن سوئیفت و مانع تراشی در مقابل واردات و صادرات کشورها 
است، اما هنوز قبول نداریم که بین تجارت و امنیت و حتی توسعه رابطه 

مستقیم وجود دارد. 
آل اسحاق بیان داشت: دولت سیزدهم نیز در راستای توسعه تجارت 
خارجی اقداماتی انجام داده و اولین قدم حضور در سازمان همکاری های 
شانگهای بود که این مساله بســیار ارزشمندی بود. البته اگرچه اقدام 
خاصی انجام نشــده و فعلا مقدمات آن فراهم شده است، اما رویکرد 
درســتی بود و زمینه حضور در یک بازار 500 میلیارد دلاری را برای ما 

فراهم کرده است که باید از آن استفاده کرد.
وی بیان داشت: رئیس جمهور نیز در تمام مذاکرات بر توسعه روابط 
تجاری تاکید دارد و توســعه روابط تجاری منطقه  ای را جزء اولویت ها 

عنوان می کند که این مساله بسیار حائز اهمیت است. 
آل اســحاق گفت: در ســفرهای اخیر وزیر صمت نیز شاهد امضا 
موافقت نامه هایی در جهت بهبود وضعیت هســتیم و مذاکراتی برای 
توسعه همکاری ها با کشورهای عراق، ارمنستان، پاکستان انجام شده 
است که این اقدامات مثبت ارزیابی می شود و آثار مثبتی خواهد داشت. 

وی با اشاره به تجارت هزار و 200 میلیارد دلاری 15 کشور همسایه 
گفت: حداقل در 300 میلیارد دلار از این تجارت می توانیم، حضور داشته 
باشم و هر چقدر بتوانیم مشکلات را حل کنیم و بورکراسی را کاهش 
دهیم، امکان دستیابی به بخش بیشتری از 300 دلار صادرات منطقه ای 

افزایش می یابد.

رییس اتحادیه فنــاوران رایانه گفت: قیمت 
لپ تاپ از 9 میلیون تومان شــروع می شــود. 
بالاترین نرخ لپ تاپ در بازار برند اپل است. باید 
بگویم لپ تاپ با قیمت 130 میلیون تومان نیز 
در بازار موجود است اما مردم خریدار لپ تاپ با 
قیمت 15 تا 25 میلیون تومان هستند در خرید 
لپ تاپ برندها چنــدان اهمیت ندارند و میزان 

کارآیی آنها برای خریداران اولویت دارد.
محمدرضا فرجی با اشــاره به رکود حاکم بر بازار تبلت و 
لپ تاپ، گفت: نرخ کالاهای آی تی ارتباط مســتقیمی با 
نوســان های نرخ ارز دارد و اگر نوسان های 5 درصدی در 

قیمت ارز ایجاد شود قیمت این کالاها نیز تغییر می کنند.
وی با بیان اینکــه لپ تاپ و تبلت جزو کالاهای لوکس 
محسوب نمی شوند، گفت: کالاهای آی تی در بحث آموزش  
ضروری محسوب می شوند و به عبارت دیگر با تحصیل و 
دانش گره خورده اند.این فعال صنفی تصریح کرد: کالاهای 
آی تی در کشورهای پیشرفته مشمول دریافت مالیات بر 
ارزش افزوده نمی شوند این در حالیست که این کالاها در 
ایران علاوه بر دریافت 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده، از 

آنها 4 درصد مالیات حق گمرک دریافت می شود.
فرجی با اشــاره به دریافت عوارض گمرکی از کالاهای 
آی تی، گفت: عوارض گمرکــی از کالاهای آی تی از ارز 

ترجیحی به ارز نیمایی در حال تغییر است و این امکان وجود 
دارد در قیمت نهایی این کالاها تاثیر بگذارد.

رییس اتحادیه فناوران رایانه با اشــاره به قیمت تبلت و 
لپ تاپ در بازار، گفت: تبلت از 2 میلیون و 500 هزار تومان 
تا 40 میلیون تومان موجود اســت اما معمولا مردم خریدار 
تبلت با قیمت 5 تا 6 میلیون هستند برندهای لنوو، ایسوس و 

سامسونگ جزو برندهای پرفروش  محسوب می شوند.
وی ادامه داد: قیمت لپ تاپ از 9 میلیون تومان شــروع 
می شــود. بالاترین نرخ لپ تاپ در بازار برند اپل است. باید 
بگویم لپ تاپ با قیمت 130 میلیون تومان نیز در بازار موجود 
است اما مردم خریدار لپ تاپ با قیمت 15 تا 25 میلیون تومان 
هستند در خرید لپ تاپ برندها چندان اهمیت ندارند و میزان 

کارآیی آنها برای خریداران اولویت دارد.فرجی با اشــاره به 
خدمات پس از فروش مناسب برندهای ایسوس و لنوو در 
کشور، تصریح کرد: حجم فروش این برندها در بازار نسبت 
به دیگر برندها قابل توجه است.این فعال اقتصادی در پاسخ 
به این پرسش که آیا موفق به تولید تبلت داخلی شده ایم؟ 
گفت: در حال حاضر پاسخ به این پرسش منفی است برخی 
مونتاژ را مترداف تولید در نظر گرفته اند. اما باز هم در شرایط 
فعلی مونتاژ برای ما کار بزرگی است باید بیشتر به این بخش 
زمان بدهیم. کالاهای آی تی در لحظه به روزرسانی می شوند 
اگر توجه کنید برند سامسونگ رونمایی از محصولات خود 
را به بعــد از رونمایی از محصولات اپل موکول می کند تا 
کیفیت محصول خود را به آنها نزدیک کنند امیدواریم که 
تحریم ها به زودی علیه ما به اتمام برسند تا بتوانیم نمایندگی 
تولید از برند مادر را دریافت کنیم.وی با خریداران توصیه کرد:  
خریداران کالا به خدمات پس از فروش توجه ویژه کنند و 
خدمات آن را در اتحادیه و سامانه جامع تجارت چک کنند 
چراکه این مسئله در خرید کالاهای آی تی اهمیت ویژه دارد.

فرجی در پایان بیان کرد: تحریم ها باعث شده است که در 
بحث تعمیر خودساخته شویم. بسیاری از شرکت های مادر به 
غیر ایسوس مستقیم به ما قطعات نمی دهد از این رو بهتر 
اســت برای تعمیر کالاها به مغازه دارانی که جواز تعمیرات 

ازاتحادیه دارند مراجعه کنند.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد گفت: به علت ابلاغ قانون مالیات بر 
ارزش افزوده با مشکلات متعددی مواجه شده ایم و به همین 
علت در ستاد اقتصادی دولت از رئیس  جمهور  درخواست شد تا 
این ابلاغ متوقف و در جلسه سران قوا این خواسته مطرح شود.

 ـصنعتی و ویژه اقتصادی در  سعید محمد، دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری 
جمع سرمایه گذاران مطرح کشور از آنها برای راه اندازی تولیدات و ارائه خدمات 

در مناطق آزاد کشور دعوت به عمل آورد.
 محمد در این نشست که با هماهنگی اتاق بازرگانی ایران در محل دبیرخانه 
شورایعالی برگزار شد با تاکید بر ارائه فرصت های سرمایه گذاری در مناطق آزاد 
و آشنایی با ظرفیت ها توانمندی های سرمایه گذاران حاضر اظهار داشت: همه 
تلاش مجموعه دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد این است تا موانع سرمایه گذاری 
از میان برداشته شود و از سوی دیگر نیز با مطرح کردن مباحث و چالش های 
مربوط به مناطق آزاد در بدنه دولت، تلاش می شود تا مشکلات در این حوزه 

حل و فصل شود.
وی افزود: در کشور ما موانع برای تولیدکنندگان زیاد است و به همین علت 
بود که سال گذشته از سوی مقام معظم رهبری )مدظله( سال رفع موانع تولید 
نام گذاری شــد که کاملا منطبق با شرایط بود زیرا برخی سرمایه گذاران به 
این نتیجه رســیده اند که اگر پول خود را در کشورهای دیگر سرمایه گذاری 
کنند به مراتب با چالش های کمتری مواجه هستند تا بخواهند در داخل ایران 

سرمایه گذاری کنند و به همین علت رفع موانع تولید به صورت جدی تر در 
دستور کار قرار گرفت.

مشاور رئیس جمهور ادامه داد: متاسفانه قوانینی در گذشته وضع شده است 
که کار تولید را سخت کرده و زمان زیادی از ما می گیرد تا بتوانیم این موارد 
را اصلاح کنیم و مجددا مجبور هستیم به تبیین فلسفه وجودی مناطق آزاد 
بپردازیم تا قوانین خاص وضع نشــود. به علت ابلاغ قانون مالیات بر ارزش 
افزوده که از دی ماه ابلاغ شده است با مشکلات متعددی مواجه شده ایم و به 
همین علت در ستاد اقتصادی دولت از رئیس  جمهور  درخواست شد تا این ابلاغ 

متوقف شود و در جلسه سران قوا این خواسته مطرح شود.
سعید محمد اظهار داشت: وجود مدیریت متمرکز در مناطق آزادی مثل کشور 
امارات و ثبات مدیریت 40 ساله در این منطقه، از رموز شکوفایی آن مناطق 
است که در ایران نیز قانونگذار در ماده 65 قانون احکام دائمی برنامه توسعه 
کشور در مناطق آزاد به درستی آن را مصوب کرده است و ما مصمم هستیم 
تا این قانون مصوب مغفول مانــده را اجرایی کرده و گره اصلی مناطق آزاد 

کشور را باز کنیم. 
وی به سفر رئیس جمهور به منطقه آزاد اروند اشاره کرد و گفت: خوشبختانه 
در سفر رئیس جمهور به منطقه آزاد اروند مشکلات تشریح و کمیته ای برای 
تصمیم گیری ماده 65 احکام دائمی تشــکیل شد که در حال پیگیری و اخذ 

نتیجه هستیم.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:  رییس اتحادیه فناوران رایانه:

توسعه کشاورزی و صنعت باید در حاشیه دریاها رقم بخورد

 امکان صادرات 300 میلیارد دلاری به کشورهای منطقه 
با حذف  بورکراسی ها

مردم خریدار لپ تاپ های ۱۵ تا ۲۵ میلیون تومانی هستند

 طرح تقاضای توقف ابلاغ قانون مالیات 
بر ارزش افزوده در مناطق آزاد 

معاون وزیر صمت:
همکاری فناورانه بنگاه های کوچک و متوسط ایرانی 

با دیگر کشورها توسعه می یابد
معــاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت از 
بنگاه های  فناورانه  همکاری های  توســعه 
کوچک و متوســط ایرانی با دیگر کشورها 
از جمله کره جنوبی، آلمان و چین خبر داد و 
گفت: ۶ شهرک فناوری در کشور فعال است 

که 11۸ شرکت فناور در آنها استقرار دارند
علی رسولیان با اشاره به نامگذاری امسال به »تولید، 
دانش بنیان، اشتغال آفرین« از سوی رهبر معظم انقلاب، 

از گسترش همکاری فناورانه SME های ایرانی با دیگر کشورها از جمله کره جنوبی، آلمان و 
چین خبر داد و اظهار داشت: سال گذشته 2 تفاهم نامه همکاری فناورانه با چین امضا و دفتر این 

سازمان در شانگهای نیز فعال شد.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران افزود: همچنین تفاهم نامه 
سال های گذشته با آلمانی ها که چند سال راکد مانده بود، مجدد فعال شد و در سال جاری برخی 
مدیران بنگاه های کوچک و متوسط برای ارتباط گرفتن با شرکت های بزرگ این کشور روانه 
آلمان خواهند شد.وی گفت: سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران از سال های 
گذشته و به ویژه پارسال برنامه عملیاتی خود برای شرکت های دانش بنیان و کمک به آنها را 

طراحی و اجرایی کرده است.
شرکت های دانش بنیان از حضور در مزایده واگذاری زمین معاف شدند

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان  داشت: سال گذشته شرکت های دانش بنیان از حضور 
در مزایده واگذاری زمین این سازمان معاف شدند و اراضی موجود با اولویت به آنها واگذار شد.

وی ادامه داد: همچنین اقساط طولانی مدت تا 60 ماه و تخفیف 10 درصدی برای حق ارائه 
خدمات به این شــرکت ها داده شد.رسولیان اظهار داشت: سال گذشته 4۸ هکتار زمین طی 
14۸ فقره قرارداد به شرکت های دانش بنیان واگذار و در مراکز فناوری و کسب وکارهای این 

سازمان نیز دفاتر با اولویت به این شرکت ها واگذار شد.
در سال گذشته یک هزار و ۴00 کارگاه صنعتی ایجاد شد

معاون وزیر صمت با اشــاره به برنامه نهضت کارگاه سازی و ایجاد یک هزار کارگاه صنعتی 
در سال گذشته، خاطرنشان کرد: در این زمینه عملکردی بهتر از برنامه ثبت و در پایان سال 
1400 تعداد یک هزار و 400 کارگاه صنعتی ایجاد شد که بخشی از آنها در اختیار شرکت های 
دانش بنیان و همچنین شرکت های کوچک و متوسطی که در حوزه فناوری کار می کردند قرار 
گرفت.مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران اضافه کرد:  امسال برای 
ایجاد یک هزار کارگاه جدید با اولویت کارگاه های دانش بنیان همراه با ارائه تخفیفات ارائه خدمات 

برای آنها برنامه ریزی شده است.
فعالیت ۶ شهرک فناوری در کشور

وی گفت: 6 شهرک فناوری در کشور فعال است که 11۸ شرکت فناور در آنها استقرار دارند و 
سال گذشته 205 مشاور برای ارائه خدمات فنی و مهندسی در آنها مستقر شدند.

رســولیان افزود: برای چهار شهرک فناوری نیز مجوز گرفته شده است که از همه مزایای 
پارک های علم و فناوری برخوردار هســتند.وی یادآوری کرد: در 3۸ مرکز خدمات فناوری و 
کسب و کار این سازمان، تعداد 5۷9 مشاور مستقر هستند که به توسعه کسب و کارها، احیای 
واحدهای راکد، دانش بنیان کردن شرکت ها و ارائه خدمات کلینیکی به بنگاه های اقتصادی 

کمک می کنند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: یکی از اقداماتی که از سال های گذشته آغاز  و 

پارسال نیز تقویت شد، کمک به واحدهای صنعتی بود که امکان دانش بنیان شدن داشتند.
وی بیان داشت: در این راستا یک هزار و 500 واحد صنعتی که مستعد دانش بنیان شدن بودند 

شناسایی و در ادامه، ۷00 مورد آنها دانش بنیان شدند یا در مسیر دانش بنیان شدن قرار گرفتند.
رســولیان ادامه داد:  این ســازمان ارتباطات خوب و نزدیکی بــا معاونت علمی و فناوری 
رییس جمهوری دارد و پیوند خوبی بین این معاونت با شــرکت های کوچک و متوسط فناور 

و دانش بنیان ایجاد شده است.
وی افزود: یکی از اقدامات خوب این سازمان در موضوع فن بازار و مراکز مبادله فناوری، امضای 
300 میلیارد تومان قرارداد به منظور شناسایی و رفع مشکلات بنگاه ها و واحدها بود، همچنین در 
تلاشیم شرکت های دانش بنیان کوچک را به بنگاه های بزرگ وصل کنیم تا در زنجیره تامین 

آنها قرار بگیرند و نیازهای این شرکت ها را برطرف کنند.
این مقام مسوول معاون وزیر صمت اضافه کرد: بازاریابی محصولات  تولیدی، کمک مالی 
برای برندسازی و کمک برای حضور در نمایشگاه های خارج از کشور، از جمله حمایت های این 
سازمان از شرکت های دانش بنیان است.وی خاطرنشان کرد: تاکنون یک هزار و 600 نیاز فناوری 
در سطح کشور شناسایی شده که مربوط به کالاها و تجهیزاتی بوده که یا وارداتی بودند یا به 
فناوری نیاز داشــتند.معاون وزیر صمت ادامه داد: از این تعداد، 410 نیاز فناوری در سال 1400 

شناسایی و 96 نیاز رفع شد و این برنامه امسال نیز با قوت پیگیری می شود.
ایجاد ۷ مرکز نوآوری خوشه های کسب و کار

وی به ایجاد هفت مرکز نوآوری خوشه های کسب و کار در برخی استان های کشور اشاره کرد 
و گفت: این مراکز در استان های آذربایجان شرقی در زمینه کفش، استان فارس در زمینه فرش، 
استان مرکزی در زمینه نفت و گاز، استان یزد در زمینه کاشی و استان سیستان و بلوچستان 
در زمینه شیلات ایجاد شده است که با کمک دانشگاه ها به توسعه نوآوری بنگاه ها و واحدها 
کمک خواهند کرد.رسولیان خاطرنشان کرد:  در سال جاری با انتخاب مشاورانی در سازمان صنایع 
کوچک، مسائل مربوط به انقلاب چهارم صنعتی و نحوه ورود به آن و آماده سازی شرکت ها 

مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

اینفوگراف

اســتاد اقتصاد دانشــگاه الزهرا اظهار داشت: عوامل 
متعددی علت افزایش نرخ تورم هستند و یکی از آنها 
موادی اســت که در بودجه 1۴01 دیده شده است به 
عنوان مثال در بودجه آمده بخش قابل توجهی از فروش 
نفت به نهادهای دولتی و نظامی واگذار شــود که این 
پیامدهای سنگینی برای اقتصاد کشور خواهد داشت و 

انتظار چنین موضوعی در دولت یکپارچه نمی رفت.
حسین راغفر درباره پیش بینی و تحلیل برخی از کارشناسان مبنی 
بر تورم سه رقمی در سال جاری اظهار داشت: به طور قطع نرخ تورم 
امسال نسبت به سال گذشته افزایش پیدا خواهد کرد اما باید توجه 
داشته باشــیم که آماری که دولت از روند نرخ تورم ارایه می دهد با 

واقعیت های زندگی مردم بسیار فاصله دارد.
وی با اشاره به دلایل افزایش نرخ تورم در سال جاری گفت: عوامل 
متعددی علت افزایش نرخ تورم هستند یکی از آنها موادی است که 
در بودجه 1401 دیده شده به عنوان مثال در بودجه آمده بخش قابل 
توجهی از فروش نفت به نهادهای دولتی و نظامی واگذار شود که این 
پیامدهای سنگینی برای اقتصاد کشور خواهد داشت و در حالی شاهد 
آن در بودجه هســتیم که انتظار چنین موضوعی در دولت یکپارچه 

نمی رفت.       

این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه واگذاری فروش نفت در واقع 
هزینه داد و ستد در اقتصاد را به شدت بالا می برد، تاکید کرد: این اقدام 
باعث فساد گسترده خواهد شد و تمام این عوامل بر روی بی ثباتی 
اقتصاد کلان تاثیر دارد و در نهایت باعث می شود سرمایه گذاری در 

کشور کاهش یابد.
راغفر افزود: ضمن اینکه در صورتی که در خوشبینانه ترین حالت 
بتوانیم نفت را با قیمت های مناسب و بدون شرایط تحریمی به فروش 
برســانیم و ارز در همین قیمت باقی بماند، با این قیمت ارز، میزان 

سرمایه گذاری بالا نخواهد بود.  
وی ادامه داد: با این شرایط می توان گفت، رکود تورمی که در تمام 

دهه 90 بر اقتصاد حاکم بوده، کماکان ادامه خواهد کرد.
این کارشناس اقتصادی درباره راهکارهای مهار تورم نرخ ارز اظها 
داشــت: یکی از راهکارها مساله خروج برخی نهادها از اقتصاد است 
وگرنه فرصت ســرمایه گذاری در کشور به وجود نخواهد آمد و اگر  
سرمایه گذاری صورت نگیرد به طور قطع مشکل کنونی درباره تورم 
ادامه و حتی بدتر می شود. چراکه در صورتی که سرمایه گذاری افزایش 
نیابد، تولید رشد نخواهد داشت و در این وضعیت نابرابری و فساد به 

شدت افزایش پیدا می کند.    
راغفر درباره تاثیر مذاکرات وین بر نوســانات نــرخ ارز و نرخ تورم، 

گفت:معتقدم اگر مسائل اقتصاد خارجی حذف هم شوند نتایج چندانی 
بر روی اقتصاد کشور در این چارچوب موجود نخواهند داشت. با وجود 
آن شاید درآمدهایی حاصل  شود اما این درآمد موجب افزایش سرمایه  
گذاری و اشتغال در جامعه نخواهد شد. هر چند که در حال حاضر بر 
روی مسائل دلالی و سفته بازی مانند واردات خودرو و ... تمرکز شده 
چراکه  فعلا این حوزه ها بیشــترین بازدهی را برای نهادهای قدرت 
دارند و منابع را معطوف چنین فعالیت هایی می کنند تا فعالیت های 

مولد و اشغالزا.
وی ادامه داد: متاســفانه به دلیل هزینه های بالای سرمایه گذاری 

از جملــه نرخ بالای ارز و از ســوی دیگر ســوددهی بالایی که در 
حوزه های نامولد  در دست نهادهای قدرت وجود دارد بعید می دانم از 
این مشکلات اقتصادی عبور کنند و چشم اندازی هم درباره رفع این 

مشکلات در برنامه های دولت دیده نشده است.
این کارشــناس اقتصادی دربــاره ایجاد تورم ناشــی از حذف ارز 
4200 اظهار داشــت: دولت اگر پرداخت یارانه هــای کنونی را به 
10 برابر هم برساند، این اقدام  این جز افزایش تورم در جامعه چیزی 
به دنبال نخواهد داشــت و وضع اقتصادی یارانه بگیران را هم بدتر 
می کند. معتقدم  تورمی که در اثر حذف ارز 4200 تومانی بر زندگی 
مردم به ویژه طبقات بازنشسته، سالمند و افرادی که نیاز به دارو در 
خانواده هایشان بیشتر است و هزینه های رقم معناداری درسبد خانوار 
آنها دارد، بیشتر است و قطعا ارایه و پرداخت یارانه دارو به این خانوار و 

این اقشار کمکی نخواهد کرد.
وی گفت: در برنامه های این دولت اقدامات موثر برای رفع یا کاهش 
این مشکلات دیده نمی شود. در حالی که دنیا به سمت برقی شدن 
خودروها می روند، دولت ایران به دنبال توزیع بنزین و یارانه آن بین 
مردم است که این عامل افزایش فساد می شود و باعث دامن زدن و 
اقتصاد دلالی و سفته بازی خواهد شد و هیچ یک از این برنامه ها و 

اقدامات دولت به بهبود وضع مردم کمکی نمی کنند.

افزایش بالای نرخ تورم 1401 نسبت به سال گذشته
 استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت:

رئیس سازمان چای کشور از احیای حدود 1۷00 هکتار از 
باغات چای گیلان و مازندران در سال گذشته خبر داد. 

حبیب جهانساز رئیس سازمان چای کشور با اشاره به اینکه در سال گذشته 

برای اولین بار اعتبار یارانه نهال به مبلغ یک میلیارد تومان به سازمان چای 
کشور پرداخت شد، گفت: از ابتدای سال 1400 سازمان چای کشور با اجرای 
برنامه های راهبردی و تدوین شده توسط کارشناسان و متخصصان صنعت 

چای کشــور و با کمک صندوق حمایت از توسعه چای توانست گام های 
موثری در زمینه بهبود تولید و ایجاد شور و نشاط بین چایکاران و صاحبان 

صنایع ایجاد کند.

رئیس سازمان چای خبر داد؛

احیای حدود 1700 هکتار از باغات چای گیلان و مازندران در سال گذشته

نشست مشترک اعضای کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی با وزیر راه و شهرسازی وزیر راه و 
شهرسازی با اعلام اینکه ۷0 درصد اراضی اجرای 
طرح نهضت ملی مســکن تامین شده است از 
عملیاتی شدن 2 میلیون واحد مسکونی این طرح 

در ۶ ماهه نخست امسال خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، رستم قاسمی 
وزیر راه و شهرسازی در نشست با اعضای کمیسیون عمران 
مجلس در ساختمان دادمان ضمن تشکر از نمایندگان مجلس 
برای اصلاح و تصویب بودجه 1401 در جهت تقویت وزارت 
راه و شهرسازی با تشریح فعالیت های حوزه مسکن ادامه داد: 
حدود 2 میلیون و 400 هــزار واحد زمین آماده آغاز عملیات 
اجرایی اســت که با این میزان زمینی که آماده شده است به 
همراه آغاز عملیات اجرایی بیش از ۸۸0 هزار واحد مسکونی، 
بیش از ۷0 درصد اراضی اجرای طرح نهضت ملی مســکن 

تامین شده است.
قاسمی توضیح داد: بر اساس آمار عملیات اجرایی ۸۸0 هزار 
واحد طرح نهضت ملی مسکن آغاز شده است. همچنین حدود 
320 هزار واحد نیز وارد عملیات اجرایی شدند که مجوع آنها 

بالای یک میلیون در سطح کشور است.
وی تصریح کرد: با برنامه ریزی هایی وزارت راه و شهرسازی 
در 6 ماهه سال جاری )1401( سهم اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن به 2 میلیون واحد مسکونی می رسد و با این احتساب، 
تلاش خواهد شد تا در زمانبندی اعلام شده واحدهای مسکونی 

طرح نهضت ملی احداث و تکمیل شود.
تشکیل بانک زمین و ارزیابی از اراضی در اختیار 

وزارت راه و شهرسازی
وی در بخش دیگری از ســخنان خود تشکیل بانک زمین 

در وزارت راه و شهرســازی را از جمله اقدامات مناسب ارزیابی 
کرد و گفت: بخش عمده اراضی تامین شده طرح نهضت ملی 
مسکن از اراضی متعلق به وزارت راه و شهرسازی است و انتظار 
می رود تا ســایر وزارتخانه ها و ارگان ها در تامین اراضی برای 
اجرای مسکن همکاری بیشــتری با وزارت راه و شهرسازی 

داشته باشند.
قاسمی اعلام کرد: ایجاد شهرها و شهرک های جدید از دیگر 
برنامه هایی است که وزارت راه و شهرسازی در دستور کار قرار 

دارد. در همین خصوص نیز حدود 30 شهرک جدید در مراحل 
تغییر کاربری هستند و به زودی ایجاد خواهند شد.

وی تکمیل و واگذاری واحدهای مسکونی باقیمانده مسکن 
مهر را بیش از 200 هزار واحد برشمرد و فعالیت برای اتمام این 

واحدها را یادآوری کرد.
در دیدار وزیر راه و شهرســازی با کمیسیون عمران مجلس 
شــورای اسلامی، معاونان این وزارتخانه نیز حضور داشتند  و 
در بخش مسکن گزارشی از اقدامات انجام شده توسط معاونان 

ارایه و بررسی موضوع حمل و نقل به جلسه دیگری موکول 
شد. همچنین در ادامه رضایی رئیس کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی و دیگر اعضای این کمیسیون به بیان دیدگاه 

ها و نظرات خود پرداختند.
به جای شهرسازی، مسکن سازی شد

رستم قاســمی وزیر راه و شهرسازی از پیش بینی سه هزار 
میلیارد تومان برای توسعه راه های استان البرز خبر داد و گفت:  

در مسکن مهر به جای شهرسازی، مسکن سازی شد.

به گزارش تسنیم، رستم قاســمی وزیر راه و شهرسازی در 
حاشیه بازدید از پروژه های عمرانی استان البرز اظهار کرد: سه 
هزار میلیارد تومان به منظور توسعه راه های استان البرز از محل 
مصوبات سفر رئیس جمهور پیش بینی شده است. این اعتبار 
به غیر از بودجه های دیگر ملی و استانی راه ها بوده که برای 

پیشبرد پروژه های راهسازی در اختیار البرز قرار می گیرد.
وی ادامه داد: از مسوولان استانی در البرز خواسته شد تا هرچه 
سریع تر نسبت به اجرای پروژه های راهسازی اقدام کنند تا این 

پروژه ها در اسرع وقت مورد بهره برداری قرار گیرند.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به گستردگی فعالیت های این 
وزارتخانــه در بخش های حمل و نقل ریلی، هوایی و زمینی 
در کشــور گفت : با این اوصاف تلاش ها بر اجرای پروژه ها 
معطوف شده است. قاسمی به مشکلات زیرساختی شهر جدید 
هشتگرد اســتان البرز اشاره کرد و افزود: امروز شاهد بسیاری 
از کاســتی ها در مسکن مهر از جمله شهر جدید هشتگرد و 
مسکن مهر ماهدشت کرج در بخش های مختلف هستیم که 
در این زمینه در شورای عالی مسکن برآوردهایی برای تامین 
زیر ساخت ها انجام شــده و نیازها اولویت بندی شده است.
براین اســاس پروژه هایی مانند ساخت بیمارستان در اولویت 
کاری قرار دارند. وزیر راه و شهرسازی با اشاره به این که پروژه 
مســکن مهر اگرچه یک کار بزرگ محسوب می شود اما به 
جای شهرسازی فقط مسکن سازی شده است، گفت: در طرح 
نهضت ملی مسکن 30 مشکل زیر ساختی برطرف شده و در 
صندوق ملی مسکن برای زیر ساخت ها و نیازها نیز اعتباری 
را پیش بینی کرده ایم. قاسمی بیان کرد: نشست شورای عالی 
مسکن تا 2 هفته دیگر برگزار می شودتا ضمن تصمیم گیری 
برای تامین زیرساخت، زمینه ای برای شرایط رفاه بیشتر مردم 

را فراهم کنیم.

انتقادرستمقاسمیازمسکنمهر؛

بهجایشهرسازی،مسکنسازیشد
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